
Mevrouw Van Vliet (D66): Dat heeft
u niet, want u kunt rustig afwachten
of per 1 september de toezeggingen
gestand zijn gedaan. Zo nodig, kunt
op dat moment alsnog tot actie
overgaan. Heeft u er nu wel of geen
vertrouwen in dat per 1 september
de toezegging zijn nagekomen?

Mevrouw Arib (PvdA): Ik ben
natuurlijk blij met elke stap die de
minister zet en met elke toezegging
die zij doet. Dit probleem speelt
echter al heel lang, namelijk vanaf
1998. Als het voor 1 september
allemaal goed geregeld is, zal ik de
eerste zijn om de minister daarmee
te complimenteren. Echter, gelet op
de wijze waarop tot nu toe met de
problemen ten aanzien van de
intensive care is omgegaan, is deze
motie van belang.

De heer Buijs (CDA): Ik heb nu de
interpretaties van mevrouw Terpstra
en mevrouw Van Vliet van de motie
gehoord. Ik ben zeer benieuwd of de
minister deze motie als een
ondersteuning van haar beleid ziet.
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Minister Borst-Eilers: Voorzitter! Ik
heb wat moeite met de opmerkingen
van mevrouw Arib in de trant van
''beter laat dan nooit'', waaruit toch
het verwijt aan de regering klinkt dat
zij te laat geld in dit onderwerp heeft
willen steken. Ik zeg opnieuw dat de
coalitie ervoor heeft gekozen, de
ziekenhuiszorg in financieÈ le zin
onderaan de ranglijst te plaatsen: die
moet het in deze periode dus doen
met slechts een klein beetje groei
ieder jaar. De consequentie daarvan
zijn dit soort knelpunten. Wij moeten
met elkaar zoeken naar een
mogelijkheid om die zo snel mogelijk
op te lossen. Maar ik herinner
mevrouw Arib eraan dat ik pas vorig
jaar voldoende financieÈ le mogelijkhe-
den zag voor een extra intensivering
voor de ziekenhuizen. Die heb ik,
uiteraard met instemming van het
kabinet, ook meteen gedaan: 200 mln
gulden, een bedrag dat dit jaar wordt
verhoogd. Toen het kon, zijn we er
dus aan gaan trekken en hebben we
oplossingen gevonden.

Graag krijg ik de gelegenheid om
de motie nogmaals goed te
bestuderen en er een schriftelijk
oordeel over te geven. Daarin is
namelijk enorm veel aan de orde: er
wordt met name gevraagd om ook
de intensieve zorg voor kinderen,

dus niet alleen neonaten, in de Wet
bijzondere medische verrichtingen
op te nemen. Dat zijn allemaal geen
kleinigheden. Bovendien zie ik dit als
een ommekeer op het pad dat wij
bewandelden, namelijk zo weinig
mogelijk apart regelen en zo veel
mogelijk overlaten aan de verant-
woordelijkheid van het veld. Ik wil de
Kamer hierover morgen een brief
sturen.

Mevrouw Kant (SP): Voorzitter! Het
is opmerkelijk dat de minister zich
verschuilt achter een coalitie die
ergens te weinig geld voor ter
beschikking stelt. Volgens mij is de
minister van Volksgezondheid zelf
verantwoordelijk voor wat in de
gezondheidszorg gebeurt. Zij is door
verschillende fracties in de Kamer
hierover aan de tand gevoeld. Ik geef
haar gelijk dat de coalitiefracties
meer geld hiervoor ter beschikking
hadden moeten stellen, maar zij kan
zich niet verschuilen. Zij is aange-
sproken op deze verantwoordelijk-
heid. Erkent zij wat mevrouw Arib
zegt, namelijk dat er eerder iets had
moeten gebeuren op dit punt?

Minister Borst-Eilers: Ik verschuil
mij nergens achter. Ik zal het u nog
sterker vertellen: ik ben lid van een
van die coalitiepartijen. Ik heb mijn
handtekening onder het regeerak-
koord gezet. Toen zaten de ouderen
en de ouders van gehandicapte
kinderen, die in onhoudbare situaties
met hun kind thuis zaten, in de
grootste ellende. Alles afwegende,
heb ik toen gezegd dat wij het
meeste geld eerst daarheen moesten
sturen. Wel ben ik vanaf dat moment
alert geweest op mogelijkheden om
iets te doen voor onze ziekenhuizen
en dat moment kwam vorig haar.

Mevrouw Terpstra (VVD): Ik wil
erop wijzen dat het regeerakkoord
ook is ondertekend door de partij
van mevrouw Arib.

Mevrouw Kant (SP): Ik vind het
teleurstellend dat de minister aan het
eind van het debat, na alles wat in
de laatste tweeeÈnhalf jaar op dit
terrein is gebeurd, niet eens in staat
is om te erkennen dat hier iets is
blijven liggen, terwijl de oppositie-
fracties en de coalitiefracties hier er
keer op keer op hebben gewezen.

Minister Borst-Eilers: In dit kader
hanteren wij begrippen als ''inhaal-
slag'' en ''schaarsteoffensief''. Dit

soort woorden geven duidelijk aan
dat het kabinet zich goed realiseert
dat er op dit terrein iets valt in te
halen.

De beraadslaging wordt gesloten.

De voorzitter: Ik stel voor, op een
later tijdstip over de motie te
stemmen. Overigens zullen wij
hierop eerst een schriftelijke reactie
van de minister ontvangen.

Daartoe wordt besloten.

De vergadering wordt van 15.09 uur
tot 16.00 uur geschorst.

Aan de orde is:
- Aanbieding van de jaarversla-

gen over het jaar 2000 en de
rapporten van de Algemene
Rekenkamer bij de jaarverslagen.

©

Minister Zalm: Mevrouw de
voorzitter! Ik heb de eer, u vandaag
het financieÈ le jaarverslag van het Rijk
over het jaar 2000 aan te bieden.
Vorig jaar was het nog maar een
voorbeeldjaarverslag, maar nu is het
een echt jaarverslag. Het beant-
woordt dan ook al wat beter aan de
eisen die worden gesteld in het
vernieuwingsproces dat wij ''van
beleidsbegroting tot beleids-
verantwoording'' noemen. Uiteraard
voldoet het nog niet helemaal aan
die eisen.

Enkele jaren geleden zijn Kamer
en regering samen dit vernieuwings-
proces ingegaan en wij liggen
daarmee goed op koers. In septem-
ber hoop ik u de rijksbegroting voor
2002 te mogen aanbieden. De
opstelling van die begroting zal
voldoen aan de basisvragen die aan
de beleidsvoornemens worden
gesteld, namelijk: wat willen wij
bereiken; wat gaan wij daarvoor
doen en wat mag dat gaan kosten?
Bij de verantwoording over dat
beleid voor 2002 zal antwoord
kunnen worden gegeven op de
vragen die daar naadloos op
aansluiten, te weten: hebben wij
bereikt wat wij hebben beoogd;
hebben wij gedaan wat wij daarvoor
zouden doen en heeft het gekost wat
wij daarvoor hadden geraamd? Die
vragen zullen worden beantwoord op
de verantwoordingsdag in mei 2003
en dan is de cirkel van beleids-
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begroting tot beleidsverantwoording
eindelijk rond.

Bij de presentatie van de
Miljoenennota 2000, alweer
anderhalf jaar geleden, kon ik redelijk
optimistisch zijn. De vooruitzichten
zagen er gunstig uit. Nu kan ik
melden dat de uitkomsten in menig
opzicht gunstiger zijn dan destijds
werd verwacht. Er werd een
economische groei van 2,5%
verwacht en het resultaat is 4%. Door
die gunstiger economische ontwikke-
ling daalde de werkloosheid sneller
en hoefde er minder te worden
uitgegeven aan uitkeringen. Ook de
rente over de staatsschuld viel
beduidend lager uit. Dientengevolge
kon er meer worden geõÈnvesteerd in
zorg, onderwijs, veiligheid, infra-
structuur, natuur en milieu dan in de
miljoenennota was aangekondigd.

In het regeerakkoord is voor
allerlei doeleinden 5,3 mld gulden
uitgetrokken. Uiteindelijk hebben wij
in totaal 13,2 mld gulden extra aan
de beleidsprioriteiten kunnen
besteden. In het jaarverslag kunt u
zien dat die intensiveringen
goeddeels zijn gerealiseerd.

Een goede economische ontwikke-
ling werkt ook door aan de
inkomstenkant van de begroting.
Door hogere belastingontvangsten,
premieopbrengsten en aardgasbaten
heeft het Rijk 18,5 mld gulden meer
ontvangen dan aanvankelijk werd
geraamd. Gecorrigeerd voor de
inflatie is dat 15,3 mld gulden aan
meevallers.

Naast de hogere economische
groei in 2000 is dat het resultaat van
gunstiger uitkomsten over 1999. De
samenstelling van de economische
groei, de versnelling van de inning
van belastingen en de hogere
gasbaten als gevolg van een hogere
olieprijs en dollarkoers hebben
daaraan echter ook bijgedragen.
Voor het tweede achtereenvolgende
jaar hebben wij nu een overschot
gerealiseerd. In plaats van een tekort
van 0,5%, zoals geraamd in de
miljoenennota, is een overschot
gerealiseerd van 1,5% en is er schuld
afgelost in plaats van bijgemaakt.
Dat geeft duurzame ruimte voor
uitgaven in latere jaren, omdat de
rentelasten permanent lager zullen
uitvallen.

Mevrouw de voorzitter! Het
cijferbeeld over 2000 is goed. Dat
geldt echter ook voor de kwalitatieve
uitvoering van de begroting. Ik moet
dat met enige behoedzaamheid
zeggen, omdat de president van de

Algemene Rekenkamer haar
bevindingen nog zal openbaren.
Geholpen door enige voorkennis durf
ik wel te zeggen dat haar gesel
ongetwijfeld zal knallen, maar beter
zal klinken dan gevreesd.

Dit jaarverslag is het eerste echte
nieuwe jaarverslag uit een hopelijk
lange reeks. Op verzoek van de
Kamer worden daarin meer
beleidsprioriteiten behandeld en
worden meer prestatiegegevens
geleverd. Als ik zojuist sprak van een
voltooiing van de cirkel van
beleidsbegroting tot beleids-
verantwoording in 2003, spreek ik
natuurlijk over een afronding in
formele zin. De gedachtewisseling
met uw Kamer moet ertoe leiden dat
de inhoud steeds beter aan de
verwachtingen zal beantwoorden en
dat die steeds beter zal bijdragen aan
inzichtelijkheid van het begrotings-
en verantwoordingsbeleid van de
overheid. De derde woensdag in mei,
de verantwoordingsdag die u vorig
jaar voor het eerst heeft georgani-
seerd, heeft de aandacht voor dit
beleid sterk vergroot. De vernieuwde
presentatie van de financieÈ le
verantwoording heeft de gedachte-
wisseling tussen Kamer en regering
ook geõÈntensiveerd. De reacties die
daarbij zijn opgeroepen, hebben een
doorwerking gekregen in de nieuwe
vormgeving. Ik ben ervan overtuigd
dat de beraadslaging over deze
verantwoording weer haar invloed
zal laten gelden op de volgende
financieÈ le jaarverslagen. De uitkomst
is natuurlijk nog onvoorspelbaar,
maar een ding is zeker: de volgende
beraadslagingen over de miljoenen-
nota en het jaarverslag zullen in euro
worden gevoerd.

©

Mevrouw Stuiveling: Voorzitter! Nu
de minister van FinancieÈn het
financieel jaarverslag 2000 van het
Rijk heeft aangeboden, bied ik de
Kamer graag de bijbehorende
rechtmatigheidsbundel 2000 van de
Algemene Rekenkamer aan. Was
verantwoordingsdag 2000 vooral een
genoegen omdat het de primeur
was, verantwoordingsdag 2001 is
vooral een genoegen om inhoude-
lijke redenen.

Om te beginnen heeft de
Algemene Rekenkamer de rijks-
rekening 2000 goedgekeurd, ook dit
jaar weer met bijna 100% redelijke
zekerheid over de rechtmatigheid en
de deugdelijkheid van de weergave

van de verplichtingen, uitgaven en
ontvangsten. Dat deze goedkeuring
zo snel na afloop van het boekjaar en
zo positief gegeven kan worden,
heeft alles te maken met de
inmiddels opgebouwde discipline bij
de departementen en met de
kwaliteit van het onderliggende
financieel beheer. Over 2000 is de
kwaliteit van het financieel beheer
gelukkig flink verbeterd. Vorig jaar
hadden wij nogal wat kritiek en
waren wij bezorgd over de terugval
van het financieel beheer. Dit jaar is
bij alle ministeries, op eÂeÂn na, juist
een vooruitgang te constateren.
Geen ministerie is achteruit gegaan.

Deze verbetering over de volle
breedte vertaalt zich ook meteen in
een reductie van het aantal
tekortkomingen in alle gradaties van
kritiek, waarin de Algemene
Rekenkamer rapporteert. Boter bij de
vis. Ik geef een voorbeeld. Er zijn
minder tekortkomingen bij de
agentschappen geconstateerd en de
tekortkomingen die er toch nog zijn,
concentreren zich bij een kleiner
aantal agentschappen. Er zijn bij nog
zeven van de tweeeÈntwintig
agentschappen tekortkomingen,
terwijl de spreiding vorig jaar nog
over veertien agentschappen was. Ik
geef nog een voorbeeld. Er zijn
minder ernstige tekortkomingen bij
de ministeries geconstateerd en de
ernstige tekortkomingen die er toch
nog zijn, concentreren zich bij een
beperkter aantal ministeries. Van de
dertien ernstige tekortkomingen uit
1999 zijn er het afgelopen halfjaar
negen weggewerkt. Twee tekortko-
mingen bij het ministerie van Justitie
en twee tekortkomingen bij het
ministerie van Defensie zijn nog niet
afdoende weggenomen. Bij beide
ministeries is er bovendien een
nieuwe, derde tekortkoming
bijgekomen. Ook bij Economische
Zaken is sprake van een nieuwe,
ernstige tekortkoming. Het begro-
tingsjaar 2000 begon kortom met
dertien knelpunten bij zeven
ministeries, terwijl dit begrotingsjaar
veel gunstiger begonnen blijkt te zijn
met maar zeven knelpunten bij drie
ministeries.

Ik kom bij het bezwaaronderzoek,
in feite onze ''couveuse'' voor een
echt hardnekkig probleem van
financieel beheer. Het afgelopen jaar
hebben wij drie bezwaaronderzoeken
uitgevoerd, waarvan geen enkele is
uitgemond in een daadwerkelijk te
maken bezwaar. Maar wij houden
wel de vinger aan de pols. Voor het
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lopende verantwoordingsjaar 2001
kondigen wij maar eÂeÂn bezwaar-
onderzoek aan. Het betreft het
agentschap Korps Landelijke
Politiediensten. Dit agentschap is
opgericht op 1 januari 1998 als
agentschap van het ministerie van
Justitie, maar behoort sedert 1
januari 2000 tot het ministerie van
Binnenlandse Zaken en Koninkrijks-
relaties. De bestuurlijke informatie-
voorziening, de bezetting van de
financieÈ le functie en het onderhoud
van de administratieve organisatie
vragen bij de KLPD bij voorrang
aandacht.

Ten slotte constateer ik dat minder
knelpunten, geconcentreerd bij
minder onderdelen van de rijksdienst
ook minder pagina's van ons vergen.
Vorig jaar hadden wij nog 1521
pagina's nodig om u te informeren;
dit jaar kunnen wij het met 758
pagina's af. De eerlijkheid gebiedt
mij erbij te vertellen dat wij ook een
iets kleiner korps hebben gebruikt en
een iets ruimere bladspiegel. Maar
toch. Wie zich overigens wil
verdiepen in de details ± en wie wil
dat nou niet? ± verwijs ik naar de
virtuele versie van onze rapporten op
www.rekenkamer.nl, waarop het
zoeken wellicht wat gemakkelijker
gaat.

Mevrouw de voorzitter! Na deze
kortst mogelijke samenvatting van
onze Rechtmatigheidsbundel 2000
besteed ik mijn laatste minuut graag
nog aan het VBTB-gebouw dat wij
met z'n allen aan het optrekken zijn
voor de toekomstige rijksbegroting
en de verantwoording daarover. ''Het
wordt weer niks met
verantwoordingsdag'', werd ons
gisteravond door een avondkrant als
opsteker voor vandaag meegegeven.
Tja, verantwoordingsdag moet
groeien en zal pas tot volle wasdom
kunnen komen als er inderdaad een
beleidsbegroting is, die vervolgens
tot een beleidsverantwoording kan
leiden, waarover in dit huis dan
gedebatteerd kan worden. Het vergt
kennelijk veel van het voorstellings-
vermogen van de omstanders om
met alleen fundamenten en steigers
in beeld door de oogharen te zien
aan welk gebouw wordt gewerkt en
vooral dat het echt opschiet.

Het point of no return is allang
gepasseerd en wij zijn daar blij mee.
Degenen die voorop lopen in het
beleidsbegroten en verantwoorden,
krijgen daarbij wel eens wat meer
kritische aandacht, hetgeen unfair
lijkt, dan degenen die nog niet hun

nek uitsteken, hetgeen eigenlijk
unfair is. Naast onze
Rechtmatigheidsbundel 2000 bieden
wij u vandaag dan ook graag twee
studies aan uit onze VBTB-reeks. Een
studie is gewijd aan het proces van
aanpassen van de informatiesyste-
men aan de nieuwe wijze van
begroten en verantwoorden. De
departementen hebben in onze ogen
een goede opzet en verstandige
aanpak gekozen voor deze ingrij-
pende aanpassing. De tweede studie
vergelijkt nationale en internationale
ervaringen met het fenomeen
''bedrijfsvoering'', een container-
begrip waarin zich ook het financieel
beheer bevindt. Vorig jaar nog leken
de ministeries tegen de aanvankelijke
verwachting in te opteren voor een
laag ambitieniveau, maar inmiddels
is het tij gekeerd. Tien van de dertien
ministeries hebben dit jaar al een
aanzet gegeven voor een
bedrijfsvoeringparagraaf. Beide
studies van de Rekenkamer zijn
uitgesproken bedoeld om het
VBTB-proces te ondersteunen en al
de medewerkers bij de departemen-
ten die het werkelijke pionierswerk
verrichten, te stimuleren en te
inspireren.

Mevrouw de voorzitter! De
Algemene Rekenkamer waardeert het
zeer dat mij de kans wordt geboden
om u ons rapport bij de verantwoor-
ding, met deze korte toelichting, in
uw vergadering aan te bieden. Met
genoegen laat ik u de rapporten en
studies aanreiken.

©

De voorzitter: Ik krijg graag eerst de
verslagen van de minister van
FinancieÈn aangereikt en daarna die
van de Algemene Rekenkamer.

Graag zeg ik u dank voor de
aangeboden stukken. Nu dit de
tweede keer is dat de financieÈ le
verantwoordingen van de ministeries
en de rapporten daarover van de
Algemene Rekenkamer op de derde
woensdag van mei worden
aangeboden aan de Tweede Kamer,
mag worden gesteld dat gewoonte-
recht gaat ontstaan. Dat gewoonte-
recht ontstaat niet alleen door
gedrag van regering en parlement,
maar ook door de reacties van de
publieke opinie, de pers en de
wetenschap. Deze reacties zijn
algemeen positief. Deze dag wordt
echter niet alleen gekenmerkt door
de euforie omdat ministers zich nu
kunnen verantwoorden ten overstaan

van de volksvertegenwoordiging
voor het door hen gevoerde beleid in
het jaar 2000 en voor de door hen
daarvoor gebruikte overheidsgelden.
Het is tevens een dag waarop de
volksvertegenwoordiging zich kan
doen gelden. Immers, de komende
weken zullen veel Kamerleden
overleg voeren met de bewindslie-
den over de nu aangeboden stukken,
niet om nog eens vrijblijvend met de
benen op tafel terug te kijken, maar
om te controleren of is waargemaakt
wat werd beloofd, tegen welke
kosten, en of dat rechtmatig en
doelmatig is geschied. De rapporten
van de Algemene Rekenkamer
bewijzen de Kamer daarbij een
belangrijke dienst, zo is in het
verleden gebleken. Ik nodig dan ook
alle leden en alle commissies uit tot
een kritische benadering. Daarbij zal
overigens ook onder ogen moeten
worden gezien, of vooraf geformu-
leerde doelstellingen zodanig
realistisch waren dat deze ook
haalbaar waren. Hoe maakbaar is de
maatschappij, is de vraag. Hierin zit
ook een leerproces voor de Kamer
opgesloten. Immers, tot het
onmogelijke is niemand gehouden.
Maar bewindslieden moeten ook niet
gemakkelijk kunnen wegvluchten,
onder verwijzing naar de maatschap-
pelijke realiteit. De Kamer zal dienen
te onderzoeken of de verantwoorde-
lijke bewindslieden bestuurlijk alles
hebben gedaan om het vooraf
overeengekomen resultaat te
bereiken. De controletaak van de
Kamer in optima forma.

De begroting over het lopende jaar
2001 waarover wij de verantwoor-
ding kort voor de verkiezingen in
2002 hopen te ontvangen, is nog niet
op die basis ingericht, maar op
Prinsjesdag van dit jaar zal een
begroting worden aangeboden,
namelijk die voor 2002, die dat voor
het eerst wel is. In het najaar zullen
die begrotingen worden behandeld
waarbij de Kamer en het kabinet
voor elke beleidsdoelstelling de drie
W-vragen, zoals de minister van
FinancieÈn net heeft geformuleerd,
moeten beantwoorden en vastleg-
gen. In mei 2003 zal dan voor het
eerst sprake zijn van een volledige
verantwoording. Het ontluikende
gewoonterecht is dan, alweer twee
jaar ouder, gevestigd gewoonterecht
geworden.

In de oude zaal van de Tweede
Kamer zal zo meteen een bijeen-
komst plaatsvinden, waarvoor u allen
een uitnodiging hebt ontvangen. De
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verantwoording is ook daar het
thema. Het wordt ingeleid door de
oud-minister van FinancieÈn de heer
Ruding. Ik nodig u graag uit mij te
vergezellen naar de oude zaal van de
Tweede Kamer.

De vergadering wordt van 16.20 uur
tot 20.00 uur geschorst.

Voorzitter: Terpstra

Aan de orde is de interpellatie-
Kant, gericht tot de minister van
Volksgezondheid, Welzijn en Sport,
over de acties in de zorg.

Tot het houden van deze interpellatie
is verlof verleend in de vergadering
van 15 mei 2001.

(De vragen zijn opgenomen aan het
eind van deze editie.)1

©

Mevrouw Kant (SP): Voorzitter! Zo
maar een citaat uit een krant, uit een
bericht waar wij helaas al aan
gewend zijn: ''Het AMC moet een
deel van de afdeling kinder-
psychiatrie sluiten. Een kwart van de
bedden op de afdeling Argonaut,
onderdeel van de kinder- en
jeugdpsychiatrie, wordt tijdelijk
opgeheven wegens personeelstekort.
8 van de in totaal 33 ernstig
gestoorde, vaak agressieve kinderen
kunnen ten gevolge van de
beddensluiting voorlopig niet de
noodzakelijke behandelingen
krijgen.''

Wij horen en lezen regelmatig
over de gevolgen van de persone-
elstekorten in de zorg, die nijpend
zijn. Operatiekamers staan leeg.
Mensen moeten, zoals al vorig jaar
in de Kamer is gezegd, met een
tumor in hun hoofd blijven rondlo-
pen. In de zomermaanden moet
ondersteunend personeel worden
ingeschakeld bij de directe hulpverle-
ning. Ik noem maar een aantal
voorbeelden.

Een brief die ik recent ontving en
die mij erg aansprak was een brief
van de Zorggroep Utrecht-West,
waarin beleidsmakers, inclusief
Tweede-Kamerleden, werden
opgeroepen om in het zomerreces
tijdelijke hulp te zijn bij de zorg-
instellingen, opdat het vaste
personeel ook in die periode, net als
andere mensen, vakantie kan
opnemen. Het neveneffect dat de

instellingen hiervan verwachten is,
dat beleidsmakers, inclusief politici,
eens aan den lijve ervaren wat het
betekent om in de zorgsector te
verkeren.

In dezelfde brief ± ook hier ± staat
een dringende oproep voor een
betere salarieÈ ring van de mensen die
werken in de gezondheidszorg.

Het heeft lang geduurd voordat in
het kabinet en in de Tweede Kamer
het inzicht kwam dat er iets gedaan
moest worden aan de arbeidsvoor-
waarden voor de werkers voor de
publieke zaak. Het vorig jaar zijn
hierover in de Kamer grote woorden
gesproken. De discussie van toen
leidde tot het rapport-Van Rijn, dat
grotendeels bevestigt wat veel
werkers in de zorg, hun patieÈnten en
eigenlijk iedereen die het wilde zien
al lang wist: er moet iets gebeuren.
Wat moet er dan gebeuren? Een
marktconforme cao voor mensen die
in de gezondheidszorg werken? Wat
is een marktconforme cao als
mensen al jarenlang op een
achterstand staan? Is dat dan wel
voldoende? In feite gaat het erom
hoe wij, de politiek en de beleids-
makers, het belangrijke werk van de
mensen die werken in de gezond-
heidszorg waarderen.

Ik noem maar weer eens het
salaris van een beginnend verpleeg-
kundige: netto ¦ 2300. Na tien jaar
ervaring kan dat dan eens oplopen
tot ¦ 3200. Verpleegkundigen komen
niet snel in actie. De patieÈnt zou
maar eens de dupe worden van hun
acties! Toch is de actiebereidheid nu
erg groot. De stemming is grimmig.
Ik was bij een zo'n actie. Je voelt
duidelijk dat het motto is: nu of
nooit. De mensen willen gewoon
weer het werk kunnen doen
waarvoor zij gekozen hebben:
menswaardige, fatsoenlijke zorg
geven en dan graag voor een
fatsoenlijk loon. Voor het eerste is
het tweede nodig. Om menswaar-
dige zorg te kunnen verlenen zijn er
meer collega's nodig, maar om meer
collega's te vinden is een fatsoenlijke
beloning uiteraard van belang.

Bij de arbeidsmarktproblemen in
de zorg zijn mijns inziens twee
dingen nodig. Allereerst moet meer
worden geõÈnvesteerd in zorg, zodat
de mensen weer kunnen doen
waarvoor zij gekozen hebben. Ten
tweede moet er meer worden
geõÈnvesteerd in de werkers in de
zorg.

De voorzitter: U hebt nog ander-

halve minuut. Als u wilt dat de
minister antwoord geeft op uw
vragen, kunt u die vragen op z'n
minst aanduiden.

Mevrouw Kant (SP): De vragen zijn
toch van tevoren ingeleverd? Zij
worden toch sowieso beantwoord?

De voorzitter: Het bezwaar is dan
dat mensen die dit debat volgen niet
weten waarop het antwoord van de
minister betrekking heeft. De vragen
zijn immers niet gesteld.

Mevrouw Kant (SP): Het antwoord
heeft betrekking op wat ik nu inleid.
Dat is geen enkel probleem.

De urgentie wordt in onze ogen
nog steeds niet ingezien. Ik heb
begrepen dat de minister namens de
minister-president heeft gepoogd, de
acties in de gezondheidszorg te
voorkomen. Ik vind dat opmerkelijk.
Wat had zij vervolgens met die
bemoeienis te bieden aan de
verschillende partners? Heeft dat
ertoe geleid dat er een fatsoenlijke
deal kon worden gemaakt of niet? Zo
niet, waarom gebeurt dat dan niet
alsnog? Ik zou de minister willen
oproepen: Kom op, minister! Ook
wat u betreft is het nu of nooit. Ik
vind het eerlijk gezegd een beetje
een gotspe dat onze minister-
president, die tenslotte oud-
vakbondsleider is, heeft geprobeerd
om stakingen te voorkomen. Dat hij
zich ermee bemoeit, is tot daar aan
toe, maar dat hij heeft geprobeerd
om ze te voorkomen zonder iets te
bieden, maar alleen omdat het hem
politiek niet uitkwam, vind ik een
gotspe voor een ex-vakbondsleider.

Ook de huisartsen hebben zich
genoodzaakt gevoeld te staken. De
minister had in hun ± en ook in mijn
± ogen verwachtingen gewekt die zij
niet heeft waargemaakt. Ook de
staking leidde bij deze minister niet
tot inkeer. Zij verwees vervolgens
naar de zorgverzekeraars. Waarom
schuift deze minister toch steeds
zaken af? De zorgverzekeraars maken
in dit land toch niet de dienst uit? Als
zij goede huisartsenzorg van belang
vindt, kan zij toch ook de verant-
woordelijkheid nemen en de nodige
investeringen gewoon uit zichzelf
doen, zonder het af te schuiven?
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Minister Borst-Eilers: Mevrouw de
voorzitter! In mijn eerste termijn zal
ik mij concentreren op de schriftelijk

Voorzitter
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